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 نماینده ولی فقیه در استان مرکزی گفت: بانک ها 
مجاز به دلالی در بازار نیستند.

به گزارش تسنیم،  آیت الله قربانعلی دری نجف آبادی ظهر دیروز 
در خطبه های نمازجمعه اراک با اشاره به دیدار اخیر رئیس کل 
بانک مرکزی با برخی مراجع عظام تقلید در شهر مقدس قم 
اظهار داشــت: اجرای قانون بانکداری اســامی از مهمترین 
انتظارتی است که از سیستم اقتصادی و بانکی کشور وجود دارد 
چراکه براساس قانون مصوب بانکداری اسامی بانک ها مجاز به 
وام های صوری نبوده و وام باید واقعی باشد زیرا متاسفانه برخی 
بانک ها روی کاغذ مسئله را درست می کنند اما بازهم بهره روی 

بهره می گیرند.
وی افزود: بانک ها حق دلالی در زمین، ارز و.. را ندارند طوری 
که بانک های خصوصی طی 3 سال گذشته با استفاده از فرصتی 
که گرانی ارز به وجود آورد یکصد و سه میلیارد سود بردند این 
درحالیست که در دنیا به ازای هر 100 هزار نفر یک شعبه بانک 
وجود دارد اما در کشور ما برای هر 3000 نفر یک شعبه داریمکه 

باید پرسید چرا باید وضعیت این چنین باشد؟

دری نجف آبادی تصریح کرد: امیدواریم با توجه به دستورات 
اخیر رئیس جمهور به بانک ها شاهد اصاح نظام بانکی باشیم زیرا 
نظام بانکی باید در راستای عدم خلق پول، عدم حاکمیت ربا و 

خدمت به مردم و کشور عمل کند.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشاره به سفر اخیر 
رئیس جمهور به کشور روسیه اظهار داشت: سیاست نه شرقی 
و نه غربی جمهوری اسامی ایران هیچگاه تغییر نمی کند اما 
آمریکایی ها باید بدانند که ما ملتی دست بسته ای نیستیم و توان 

بهره گرفتن از ظرفیت های موجود را به خوبی داریم.
وی افزود: ایران در دولت جدید عضو شانگهای شد و با توجه 
عضویت قبلی در سازمان  اکو و اتحادیه اوراسیا خیلی از کارهای 
مشــترک ما به صورت دوجانبه و چندجانبه با روســیه، چین، 

همسایگان و سایر کشورها می تواند منشأ اثر باشد.
دری نجف آبادی بیان کرد: بنابراین باید هوشیارانه و حکیمانه 
از همه ظرفیت های استفاده کرد چون دیگر کشورها روی این 
روابط ما حساب می کنند و آمریکایی ها، رژیم صهیونیستی و 
غربی ها می بینند که جمهوری اسامی از منافع خود دفاع می کند 

و کشورهای طرف برجام باید چشمان خود را باز کنند، جمهوری 
اسامی اگر نتواند از طریق برجام منافع خود را تأمین کند راه هایی 

دیگری دارد و این طور نیست که ما دست بسته باشیم.
دری نجف آبادی همچنین با اشــاره به وقوع سیل در برخی 
مناطق کشور در روزهای گذشته گفت: با خانواده های آسیب دیده 
اظهار همدردی می کنیم، متأسفانه یکی از مشکات این است 
که هم ظرفیت سدها کم است و هم خانه های این مناطق و بیشتر 
مناطقِ حاشیه ای کشور از استحکام لازم برخوردار نیست.امام 
جمعه اراک با اشاره به ضرورت توجه به ظرفیت های کشور و 
وقوع حوادث طبیعی اخیر گفت: آبخیزداری و آبخوان ها ازجمله 
مسائل واجبی است که باید جدی گرفته شود، در قانون برنامه 
ششــم هم یکی از مسائل مهم همین آبخیزداری بود که اگر 
این کار با جدید انجام شــود هنگام بارندگی ها با سیل مواجه 
نخواهیــم بود.وی افزود: یکی از دغدغه ها همواره این بوده که 
به مسئله حاشیه نشینی توجه شود، طبق آمارها 2 هزار منطقه 
حاشیه نشینی در کشور داریم و باید ساماندهی و آمایش مناسبی 
برای حل این معضل انجام شود و حتی در همین استان مرکزی 

اگر خدای ناکرده سیل شدیدی به وقوع بپیوندند روستاهای ما 
قابل دفاع نیستند بنابراین همه باید دست به دست هم بدهند تا 

مشکات برطرف شود.
دری نجف آبادی اضافه کرد: فائق آمدن بر مشکات شدنی 
اســت اما باید همت کرد با این حال متأسفانه برخی به دنبال 

تجارت هستند درحالی که باید به مردم خدمت کرد.
عضو خبرکان رهبری با اشــاره به فرارســیدن ایام بابرکت 
میاد حضرت زهرا)س( گفت: همواره باید قدرشناس حضرت 

زهرا)س( و اهل بیت )ع( باشــیم و قدردان این موهبت باشیم 
که هدایتگر و راهنمای ما به ســمت سعادت و موفقیت بوده و 
هستند که مهمترین درس این خاندان رسیدن به سعادت حیات 

و زندگی است.
وی ادامه داد: روزگاری طاغوت ذلت های بسیاری را بر کشور 
تحمیل کرد اما خداوند به برکت اهل بیت و انقاب اسامی ما 
را از شر آن دیکتاتوری نجات داد اما متأسفانه برخی که شاید آن 

روزها را ندیده اند قدر نمی دانند.

آیت الله دری نجف آبادی: 

بانک ها  مجاز به دلالی  نیستند 
نماینده مجلس: 

 اگر حذف ارز ترجیحی قطعی شود، مردم 
با مشکلات معیشتی بسیاری مواجه می شوند 

رییس کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به اینکه در صورت حذف ارز ترجیحی، 
میزان حقوق ها را افزایش می دهیم، گفت: این میزان حقوق که برای سال ۱۴۰۱ در 
نظر گرفته شده، جوابگوی تبعات حذف ارز ۴۲۰۰تومانی نیست و تلاش می کنیم 

کف حقوق را ۱۵ درصد و سقف را هم ۳۵ درصد قرار دهیم.
 به گزارش انتخاب به نقل از شفقنا،  رییس کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به اینکه در صورت 
حذف ارز ترجیحی، میزان حقوق ها را افزایش می دهیم، گفت: این میزان حقوق که برای سال 1۴01 
در نظر گرفته شده، جوابگوی تبعات حذف ارز ۴200 تومانی نیست و تاش می کنیم کف حقوق را 1۵ 
درصد و سقف را هم 3۵ درصد قرار دهیم. ولی اسماعیلی با اشاره به اینکه افزایش حقوق ها تناسبی با 
میزان تورم ندارد، گفت: تورم در کشور ما از حقوق ها و دستمزدها پیشی گرفته است و مردم، شرایط رکود 
تورمی ۴۵ الی ۴۷ درصدی را تحمل می کنند و حقوق حداقل ۵ درصد و حداکثر 2۹ درصد، کفاف این 
تورم را نمی دهد.او با اشاره به حذف ارز ترجیحی از بودجه 1۴01، گفت: اگر حذف ارز ترجیحی قطعی 
شود، مردم با مشکات معیشتی بسیاری مواجه خواهند شد؛ بنابراین تاش می کنیم اصاحاتی در 
مورد بالابردن درصد حقوق ها داشته باشیم. دولت و مجلس در خصوص تاثیرات حذف ارز ترجیحی، 
ارزیابی های مختلفی دارند و با این وجود تاش می کنیم کف افزایش حقوق را 1۵ درصد و سقف را هم 
3۵ درصد قرار دهیم و افزایش ۵30 هزار تومانی هم که برای همه ثابت است.اسماعیلی در خصوص 
بســته های حمایتی دولت، اظهار کرد: در صورت حذف ارز ترجیحی، مبلغ ۹0 هزار تومانی نمی تواند 
کمکی به اقشار کم درآمد جامعه باشد چراکه پول یک کیلو و نیم برنج ایرانی هم نیست و اگر کارت 
معیشتی هم برای ۵ دهک های پایین در نظر بگیرند، می تواند حداقل ها را جبران کند اما این مساله 
بحث های مفصلی می طلبد و ما در مجلس تاش می کنیم با تصمیماتی که قرار است اتخاذ شود، 

کمترین آسیب به مردم برسد.

 هماهنگی ایران، چین و روسیه 
در بالاترین سطح قرار دارد

فرمانده نیروی دریایی ارتش با بیان اینکه تجارب ســه کشور ایران، چین و 
روسیه باعث قرار گرفتن سطح همکاری ها در بالاترین سطح خود شده است، 
گفت: با پشتوانه مردمی توانسته ایم رشد داشته باشیم و همه این تجارب باعث 
شده که در دنیا همه به این نتیجه برسند که با ایرانی ها باید با احترام صحبت 

کرد.
به گزارش ایسنا، امیر دریادار شهرام ایرانی فرمانده نیروی دریایی ارتش در حاشیه رزمایش مرکب 
کمربند امنیت دریایی 2022 با بیان اینکه کشورهای چین و روسیه کشورهایی هستند که در سطح 
جهان در همه حوزه ها حرف برای گفتن دارند و در حوزه دریا نیز بعنوان قدرت دریایی شــناخته 
می شوند، اظهار داشت: نیروی دریایی راهبردی ارتش جمهوری اسامی ایران بعنوان یک قدرت 
منطقه ای طی یک دهه گذشته حضوری جدی و فعال در منطقه داشته و امروز نیز تمام تاش 
هر سه کشور در حوزه دریا بر پایه این بوده که امنیت و ایمنی دریانوردی را تأمین کنند.وی با بیان 
اینکه سه کشور ایران، چین و روسیه، تأمین امنیت و ایمنی دریانوردی را فارغ از ائتاف های غربی 
و به صورت مستقل انجام می دهند، افزود: در کنار هم قرار گرفتن این 3 کشور همراه با احترام 
متقابل بسیار حائز اهمیت است.امیر دریادار ایرانی ادامه داد: با توجه اینکه طی دو سال گذشته روند 
به گونه ای بوده که امروز هماهنگی سه کشور در بالاترین سطح خود قرار دارد، کشورهای چین 
و روسیه هر دو با ترکیبی متفاوت تر از سال های گذشته و با رزم ناوها و ناوشکن ها در این رزمایش 
حاضر شده اند و این باعث شده که پیچیدگی ترکیب تجهیزاتی  بالاتر برود و تعداد نفرات درگیر 
رزمایش نیز افزایش یافته است.فرمانده نیروی دریایی ارتش گفت: این نشان می دهد که هر سه 
کشور در این رزمایش به حدی به هم نزدیک شده اند که هر کدام می توانند چنین عده و عُده ای 
را مدیریت و فرماندهی کنند و کار مشترکی را برای جامعه بین المللی در صحنه دریا انجام بدهند.

وی در تشریح آورده های تجارب بین المللی برای نیروی دریایی ارتش، عنوان کرد: مهمترین 
آورده اش این است که نیروی دریایی توانسته منشور »ما می توانیم« که در جامعه ایرانی نهادینه 
شده است را به جامعه جهانی نشان بدهد، در واقع ما ارائه دهنده توانمندی، اقتدار و سدشکن مردم 
عزیز ایران هستیم.امیر دریادار ایرانی خاطرنشان کرد: ما با همین پشتوانه مردمی توانسته ایم رشد 
داشته باشیم و همه این تجارب باعث شده که در دنیا همه به این نتیجه برسند که با ایرانی ها 
باید با احترام صحبت کرد چون ما مردمانی هســتیم که هرگاه اراده کنیم در هر نقطه ای و در 
چارچوب قوانین بین المللی حضور خواهیم یافت و اجازه نمی دهیم کسی نگاهی تعدی گرایانه به 

ما داشته باشد.

خرید سربازی با ۱۵ هزار یورو 
رحیم زارع، ســخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ گفته »آن دسته از 
مشمولان غایب خارج از کشور که پنج سال از زمان فراخوان آنان به خدمت 
زیر پرچم می گذرد، در سال آینده تسهیلاتی جهت خرید خدمت سربازی آنان 

در نظر گرفته شده است.«
به گزارش تجارت نیوز، حذف سربازی یا خرید آن از دیرباز مورد توجه برخی از مشمولان بوده 

است. حالا به نظر می رسد برای مشمولان خارج از کشور خرید سربازی قوت گرفته است.
روز گذشته رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 1۴01 در این مورد گفت: »آن دسته از 
مشمولان غایب خارج از کشور که پنج سال از زمان فراخوان آنان به خدمت زیر پرچم می گذرد، در 

سال آینده تسهیاتی جهت خرید خدمت سربازی آنان در نظر گرفته شده است.«
۱۵ هزار یورو قیمت خرید سربازی

اما مشمولان خارج از کشور با چه هزینه ای می توانند سربازی را بخرند؟ محمدرضا میرتاج الدینی، 
عضو دیگر کمیسیون تلفیق در این مورد گفت: »بر اساس این مصوبه کسانی که از پیش از زمان 
مشمولیت  آن ها در خارج از کشور بوده و چند سال است که از زمان مشمول بودنشان برای خدمت 
سربازی می گذرد و در خارج به سر می برند به منظور اینکه برای تردد به کشور با مشکلی مواجه 
نشوند می توانند خدمت سربازی خود را با قیمت 1۵ هزار یورو بخرند.«آنطور که در سایت صرافی 
ملی آمده در حال حاضر قیمت خرید یورو، 2۸ هزار و ۷00 تومان و قیمت فروش یورو 2۸ هزار و 
۹۸۷ تومان است. بر این اساس قیمت خرید سربازی به نرخ امروز حدود ۴30 میلیون تومان است. 
البته اگر سال آینده این مصوبه اجرایی شود، قیمت روز یورو برای خرید سربازی حساب می شود.

پیش از این در 20 دی ماه وحید جال زاده، رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسامی درباره خرید سربازی گفت: »خرید سربازی برای مشمولان اصا موضوعیت ندارد، 
اما برای آنها که غایب بوده و سن شان از عددی گذشته به طور مثال فردی ۵۵ ساله و مشمول 
غایب احتمالا این موضوع در طرح جدید مطرح شود. برای مشمولان جدید به هیچ عنوان بحث 
خرید سربازی وجود ندارد.«او همچنین گفت: »ممکن است برای ایرانیان خارج از کشور و کسانی 
که بیش از 20سال مقیم آنجا بوده و اصا تابعیت آن کشور را دارند، اما می خواهند شناسنامه ایرانی 
هم داشته باشند و برگشت هم به ایران نخواهند داشت و… برای آنها بحث خرید سربازی مطرح 

شود، اما برای مشمولان جدید که هر سال دارد اعام می شود خرید سربازی مطرح نیست.«

 زمان پاس کردن چک های بی محل انتخاباتی
 فرا رسیده!

عباس عبدی در واکنش به اعتراضات اخیر ســهامداران بورس به دولت 
رئیسی توئیتی منتشر کرد.

به گزارش تازه نیوز، عباس عبدی، فعال سیاسی اصاح طلب در صفحه شخصی خود در توئیتر 
در رابطه با اعتراضات مردم نسبت به بازار سرمایه و وضعیت وخیم بورس نوشت:  شعارهای 
ســهامداران بورس، این نکته بدیهی را گوش زد کرد که زمان به حساب گذاشتن چک های 
بی محلی را که آقایان در انتخابات کشیدند رسیده است. چرا کسانی که هیچ رقیب انتخاباتی هم 
نداشتند، چنین وعده های توخالی و بی پایه ای را دادند؟ این امر نشان دهنده سطح بسیار نازل 

سیاست ورزی در ایران است.

۵۰ سال به بالاها چقدر وام ازدواج گرفتند؟
براساس داده های بانک مرکزی، در هفت ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۰، ۲۳٧هزار و 

۵۶۱ فقره تسهیلات ازدواج پرداخت شده است.
به گزارش خبرآناین، در این میان جوانان کمتر از 23سال بیش از ۸۴هزار فقره تسهیات گرفتند. 
همچنین حدود 30هزار تسهیات برای جوانان 23 تا 2۵سال بوده است.جوانان 2۵ تا 30ساله نیز ۶2هزار 
و ۵00 فقره تسهیات ازدواج دریافت کردند. تسهیات اعطایی به جوانان بین 30 تا 3۵سال نیز حدود 
2۵هزار و ۶00فقره بوده است.لازم به ذکر است که بیشترین تسهیات به جوانان 3۵ تا ۴0ساله اعطا 
شد. این افراد حدود 12۹هزار فقره تسهیات ازدواج گرفتند.افراد بین ۴0 تا ۴۵سال نیز حدود ۵۵00 فقره 
تسهیات دریافت کردند. البته کمترین تسهیات ازدواج نیز به ۴۵ تا ۵0 ساله ها با 2هزار و 3۷۸ فقره 
تسهیات رسید.همچنین حدود سه هزار نفر از شهروندان بالای ۵0ساله،از تسهیات ازدواج جوانان 

استفاده کردند.به بیان ساده تر در هر ماه از سال جاری ۴00 زوج بالای ۵0سال، وام ازدواج گرفتند.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی با بیان »دولت باید 
مقابل حذف ارز ترجیحی، یارانه حمایت از معیشــت مردم را در 
نظر بگیرد«، گفت: سعی ما بر این است که منابع تبصره ۱۴ را 
تقویت کنیم چرا که منابع در نظر گرفته شده به خصوص در بحث 

بهداشت کافی نبوده است.
به گزارش تسنیم، در محافل رسانه ای بحث هایی در مورد برنامه ارائه شده دولت 
در خصوص حذف ارز ۴200تومانی مطرح شده است. بر اساس گمانه زنی ها دولت 
برنامه جدیدی اعام نکرده و همان اعداد قبلی را جهت حمایت از اقشار مختلف 
پس از حذف ارز ۴200تومانی در نظر گرفته است.در این مصاحبه برای بررسی 
بیشتر برنامه دولت با سید محمدرضا میرتاج الدینی گفتگو شده است.میرتاج الدینی 
در گفتگو با خبرگزاری تسنیم و در پاسخ به سؤالی در خصوص برنامه ارائه شده از 
سوی دولت برای حذف ارز ۴200تومانی گفت: چگونگی حذف ارز ۴200تومانی 
در اختیار دولت است، حرف دولت این است که ارز ترجیحی به مرحله ای رسیده 
است که حذف آن اجتناب ناپذیر است.وی با بیان اینکه حذف ارز ۴200تومانی 
به معنای حذف یارانه ها نیست بلکه یارانه ها را آشکار می کند، گفت: تأکید مجلس 
این است که دولت برنامه روشنی را ارائه و دقیقاً مشخص کند که چگونه می خواهد 
از معیشت مردم محافظت و قیمت ها را مدیریت کند.این نماینده مجلس ادامه داد: 
تأکید مجلس بر این است که دولت حتماً باید مقابل حذف ارز ترجیحی، یارانه 
حمایت از معیشــت مردم را در نظر بگیرد، ایــن کار را نیز باید به صورت کارت 
یارانه ای انجام دهد نه به صورت یارانه نقدی، این بدین معناست که مردم می توانند 
با استفاده از کارتی که در اختیار آنها قرار می گیرد، کالاهایی را که توسط سازمان 
برنامه و بودجه مشخص می شود، به قیمت مصوب خریداری کنند.وی تأکید کرد: 
دولت باید به گونه ای مدیریت کند که کالاها به صورت گسترده در سطح جامعه 
وجود داشته باشد. فروشگاه ها نیز با توجه به اینکه این کارت در اختیار مردم قرار 
دارد، باید تخفیفات لازم را ارائه کنند، این مسئله طرح مجلس است که پیگیری 
می شود و نظر دولت نیز به این طرح نزدیک است.نماینده مردم تبریز در پاسخ به 

سؤالی در مورد منابع در نظر گرفته شده در بودجه سال 1۴01 برای حمایت از اقشار 
ضعیف جامعه گفت: دولت در لایحه 1۷2هزار میلیارد تومان برای این مسئله در 
نظر گرفته است که از این رقم 10۶هزار میلیارد تومان برای دارو و گندم و ۶۶هزار 
میلیارد تومان نیز برای نهاده های دامی است.وی اضافه کرد: البته سعی ما بر این 
است که منابع تبصره 1۴ را تقویت کنیم چرا که منابع در نظر گرفته شده برای 
حمایت از اقشار مختلف جامعه پس از حذف ارز ۴200تومانی به خصوص در بحث 
بهداشت کافی نبوده است.میرتاج الدینی در پاسخ به سؤالی در مورد اصاح نرخ 
گاز پتروشیمی ها در جلسه هیئت دولت و کسری احتمالی ناشی از آن در منابع 
تبصره 1۴ گفت: به دلیل کاهش نرخ گاز از 100 درصد نرخ خوراک به ۴0 درصد، 
چندهزار میلیارد تومان کاهش منابع درآمدی را خواهیم داشت.وی گفت: از مجموع 
هزینه های تبصره 1۴ که برابر ۴۷0هزار میلیارد تومان است، 13۴هزار میلیارد تومان 
به عنوان هزینه های تولید و مالیات به خود دولت بازمی گردد، در نتیجه یک سوم این 
کسری به دولت مربوط می شود و دو سوم آن باید از سایر مصارف تبصره 1۴ کم 
شود.وی با بیان »منتظر هستیم دولت برای تراز کردن بودجه اقدام کند«، گفت: 
سازمان برنامه و بودجه باید به طور دقیق مشخص کند چه مقدار منابع کم خواهد 

شد و دولت قصد دارد کدام مصارف را کاهش دهد.

آیت الله جوادی آملی با بیان اینکه اختلاس های میلیاردی از افراد 
عادی ساخته نیست، گفت: در اسلام، از »مال« به ستون فقرات 
یک ملت تعبیر شــده، چرا که گاهی مشکلات اقتصادی باعث 
می شود حتی یک حکومت بزرگ سقوط کند. او ادامه داد: دعای 
پیامبر گرامی اسلام در شعب ابی طالب این است که خدایا من 
می توانم شعب و سختی های آن را تحمل کنم اما ملت گرسنه را 
نمی شود در راه الهی نگه داشت و آن را اداره کرد. او افزود: : در 
بیان قرآن کریم، مال عامل قیام یک ملت است اگر ملت بخواهد 

بایستد باید جیبش پر باشد.
آیت الله جوادی آملی با بیان اینکه اختاس های میلیاردی از افراد عادی ساخته 
نیست، گفت: این اختاس ها با قلم افراد صورت می گیرد نه با زور اسلحه؛ بنابراین 

باید بررسی و آسیب شناسی شود که چگونه افرادی توانستند حق را باطل کنند.
به گزارش »انتخاب«، مرجع تقلید شیعیان در دیدار علی صالح آبادی رئیس کل 
بانک مرکزی ایران به همراه برخی از اعضای شورای فقهی این بانک در سخنانی 
اظهار داشــت: از نظر فلسفه و کام، اصول اعتقادی، اصل اول است، اما از نظر 
جامعه شناسی، اقتصاد حرف اول را می زند. در اسام، از »مال« به ستون فقرات 

یک ملت تعبیر شده، چرا که گاهی مشکات اقتصادی باعث می شود حتی یک 
حکومت بزرگ سقوط کند. او ادامه داد: دعای پیامبر گرامی اسام در شعب ابی 
طالب این است که »الَلَّهُمَّ باَرکِْ لنََا فِی الَخُْبْزِ وَ لاَ تُفَرِّقْ بیَْنَنَا وَ بیَْنَهُ«؛ خدایا من 
می توانم شعب و سختی های آن را تحمل کنم اما ملت گرسنه را نمی شود در راه 

الهی نگه داشت و آن را اداره کرد.
آیت الله جوادی آملی خاطرنشان کرد: در بیان قرآن کریم، مال عامل قیام یک 
ملت است اگر ملت بخواهد بایستد باید جیبش پر باشد، فقیر به معنای ندار نیست! 
بلکه کســی است که ستون فقراتش شکسته است، کسی که ستون فقراتش 

شکسته است حرف شنوی از حکومت ندارد.
او تاکید کرد: بانک  مرکزی وظیفه بسیار سنگینی دارد، از کارهای اصلی بانک 
مرکزی این باشد که دست قانون دانانی که قانون را دور می زنند از ذخایر بانک 
مرکزی کوتاه کند؛ اختاس های میلیاردی از افراد عادی ســاخته نیست، این 
اختاس ها با قلم افراد صورت می گیرد نه با زور اسلحه. لذا در خصوص اختاس 
های صورت گرفته نیز، بررسی و آسیب شناسی شود که چگونه افرادی توانستند 

حق را باطل کنند و اختاس صورت بگیرد.
مرجع تقلید شیعیان در بخش دیگری از سخنان خود ابراز داشت: آبروی انسان 
امانت الهی است و انسان امین الله است، پیامبر دست کارگری را بوسید که برای 
خودش کار می کرد و کنار ســفره خود می نشست. بر همگان واجب است که 
این مملکت را با کرامت اداره کنند و راه آن رونق تولید و اشتغال است. آنجا که 
رهبری معظم ســال را سال تولید و رفع موانع نامگذاری کردند، این اقدام یک 

حرف حکیمانه است.
او در پایان اظهار داشــت: ما به این کشور امیدواریم، شهیدان همانطور که در 
زنده بودن خود فکر جامعه خود هستند در آخرت و در برزخ نیز به فکر جامعه خود 
هستند و مرتباً برای مردم دعا می کنند، کشور چنین سرمایه معنوی عظیمی دارد. 
باید قدردان این سرمایه های عظیم معنوی و مادی بود و از آنها به بهترین نحو در 

راستای آبادانی این کشور بهره گرفت.

میرتاج الدینی:  آیت الله جوادی آملی: 

منابع تبصره ۱۴ برای حمایت از اقشار ضعیف کافی نیست اگر ملت بخواهد بایستد، باید جیبش  پر  باشد 

در پی بروز نشت گاز در ایستگاه بازرگان از دو اتصال عایقی و بر 
هم خوردن شرایط استاندارد کاری در ایستگاه، صادرات گاز به 
ترکیه کاهش یافته و تا زمان رفع اشکال برای مدتی کوتاه، به حال 

تعلیق در خواهد آمد.
به گزارش ایسنا، طبق اعام شرکت ملی گاز، به محض وقوع حادثه، ضمن انجام 
اقدام های لازم، موضوع بافاصله به طرف ترکیه اعام و ضمن هماهنگی سریع، 
شرایط حضور نمایندگان ترکیه در ایستگاه فراهم شد.بنا بر این گزارش، با وجود 
شرایط ناایمن کاری از منظر استانداردهای ایمنی و لزوم تعمیر سریع و اضطراری 
قطعات معیوب، با کنترل شرایط عملیاتی و پایش مستمر نشتی ها و کنترل فشار، 
جریان صادرات گاز برقرار نگاه داشته شد.این در حالی است که با وجود برقرار نگاه 
داشــتن جریان صادرات از طرف ایران، به دلیل مشکل فنی در ایستگاه تقویت 
فشــار ترکیه، این کشور امکان دریافت گاز را در حال حاضر ندارد.گفتنی است، 

شــرکت ملی گاز ایران آماده ارسال گاز با لحاظ حفظ شرایط ایمن عملیاتی تا 
زمان تصمیم گیری نهایی در این زمینه خواهد بود.به گزارش ایسنا، در پی این 
مساله وزارت نیروی ترکیه هشدار داد کسب و کارها در نتیجه عرضه کمتر گاز، با 
قطعی برق روبرو خواهند شد. این اختال ضربه جدیدی به ترکیه وارد می کند که 
در ماههای اخیر به دلیل افزایش قیمت عمده فروشی و افت ارزش لیر، با افزایش 
هزینه های مربوط به واردات انرژی روبرو شده است. دولت و بانک مرکزی ترکیه 
ناچار شده اند میلیاردها دلار را به شرکت بوتاس وام داده یا بفروشند تا توانایی خرید 
این شرکت را حفظ کنند. مقامات ترکیه اعام کردند قطعی برق و محدودیت 
عرضه گاز شامل حال مصرف کنندگان خانگی نمی شود. ترکیه در زمان پایین 
بودن قیمت معامات نقدی نسبت به قراردادهای بلندمدت با صادرکنندگانی 
شامل جمهوری آذربایجان، روسیه و ایران، گاز طبیعی مایع )LNG( را برای 

متنوع کردن منابع تامین گاز و بهینه کردن هزینه ها وارد می کند.

وزیر بهداشــت گفت: اجــرای محدودیت هــای جدید برای 
پیشگیری از شیوع کرونا به تصمیم ستاد ملی پیشگیری از کرونا 
بستگی دارد از این رو فردا اطلاعات شیوع ویروس اومیکرون به 
ستاد ملی پیشگیری از کرونا اعلام و در این رابطه تصمیم گیری 

خواهد شد.
به گزارش تســنیم، بهرام عین اللهی ظهردیروز در حاشیه همایش روسای 
دانشــگاه های علوم پزشکی کشور در مشهد در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
اجرای محدودیت های جدید برای پیشــگیری از شیوع کرونا به تصمیم ستاد 
ملی پیشگیری از کرونا بســتگی دارد از این رو فردا اطاعات شیوع ویروس 
 اومیکرون به ستاد ملی پیشگیری از کرونا  اعام و در این رابطه تصمیم گیری 

خواهد شد.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درباره تاثیر طب ایرانی در جلوگیری از 

شیوع بیماری کووید 1۹ گفت: توجه به طب ایرانی بسیار مورد تاکید است و باید 
به داشته های خود توجه بیشتری داشته باشیم ، طب ایرانی قدمت تاریخی خوبی 
دارد اما متاسفانه از بین رفته است ولی در برخی کشورهای مجاور نظیر هند از 
طب ایرانی استفاده می شود.عین اللهی در باره مبارزه با فساد در وزارت بهداشت نیز 
گفت: نظارت و بازرسی امروزه با سیستم های پیشرفته آی. تی و استارتاپ ها قابل 
انجام است. برای بازرسی و نظارت از امکانات پیشرفته ای استفاده خواهیم کرد و 

اجازه سوء استفاده و فساد را به افراد نخواهیم داد.
وی افزود: پیشگیری و مبارزه با فساد در همه ارکان به ویژه در موضوع امضاهای 

طایی با استفاده از نرم افزار و سخت افزارهای پیشرفته عملیاتی می شود.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: اجرای محدودیت های هوشمند 
برای پیشگیری از شیوع اومیکرون ضروری است و تزریق دُز سوم واکسن کرونا 

و رعایت پروتکل های بهداشتی نیز همچنان مورد تاکید است.

جریان صادرات گاز به ترکیه از طرف ایران قطع نشده است وزیر بهداشت: بر  تزریق دزُ سوم اصرار داریم

رییس کمیسیون پول و ســرمایه اتاق بازرگانی تهران اظهار 
داشت:  برخی کشورها مانند سریلانکا و کامبوج تجربه بدی با 
چین دارند، زمانی که نتوانستند وام های خود به چین را بازپرداخت 
کنند، پکن آن پروژه ها را برای مدت زمان طولانی در اختیار خود 
قرار داده است. امیدوارم چنین مشکلی برای ایران به وجود نیاید، 
هدف ما این باشد که بتوانیم جذب سرمایه گذاری داشته باشیم، 

نه اینکه وام بگیریم.
فریال مستوفی در گفت وگو با خ ایلنا در مورد شروع سند همکاری 2۵ ساله ایران 
و چین اظهار کرد: فضای کنونی اقتصاد ما در زمان گذار است و ما در انتظار تقویت 
همکاری متقابل با کشورهای مختلف برای دستیابی به رشد اقتصادی هستیم؛ از 
جمله چین که بزرگترین شریک تجاری ما است. چین و ایران دو تمدن باستانی 
هستند که پیشینه روابط طولانی داشتند، چین نه تنها در زمینه تجاری بلکه در 
زمینه های امنیتی، دیپلماسی و فرهنگی هم با ایران ارتباط دارد. پروژه  یک جاده 
یک کمربند می تواند تمدن های مختلف را به هم پیوند زند؛ جاده ابریشم در زمان  
گذشته از شهر شیان شــروع و از ایران گذشته است. تجارت ابریشم از این راه 

انجام می شد.
وی افزود: از آنجا که ایران در موقعیت استراتژیک قرار دارد، می تواند شرق را به 
غرب و جنوب را شمال وصل کند. از طرف دیگر داشتن منابع غنی نفت و گاز 
در کشور و زیرساخت های نسبتا خوب و نیاز چین به انرژی باعث می شود که این 

سند همکاری بتواند برای دو طرف همراه با برد باشد.

مستوفی تصریح کرد: اما همه این موارد بستگی به این دارد که این سند چه 
باشد و چگونه می خواهیم در این سند همکاری داشته باشیم. ما موافق هستیم که 
بتوانیم با همه کشورهای دنیا روابط همکاری اقتصادی داشته باشیم چراکه باعث 
رشد اقتصادی می شود اما نگرانی که وجود دارد اینکه هرچند هنوز سند همکاری 
یک سند چشم انداز است اما چرا موارد اقتصادی آن را اعام نمی کنند؟ امکان هم 
دارد که سند خوبی باشد اما وقتی اعام نمی شود باعث ایجاد این نگرانی می شود.

وی در ادامه گفت: مهم این است که ما بدانیم از این سند چه می خواهیم و چه به 
نفع کشورمان است. توافقی می تواند خوب باشد که برای طرفین برد داشته باشد 
نه اینکه یک طرفه باشد. چین شریک تجاری اول ما است و تا سال 2030 تبدیل 
به اولین اقتصاد جهان می شود؛ بنابراین روابط تجاری با چین به نفع ما است. اما 
همه اینها بستگی به این دارد که در این تفاهم نامه یا قراردادها چه توافقاتی صورت 
خواهد گرفت؛ بنابراین اصل موضوع خوب است اما امیدوارم که مفاد این تفاهم نامه 

روشن شود. آن وقت می توان در این مورد تحلیل کرد.
رییس کمیسیون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران بیان کرد: ما در اتاق بازرگانی 
تهران کمیته ای تشــکیل داده و ۵ تا ۶ ماه روی آن کار کردیم که ریاست آن 
هــم با من بود و ۸ حوزه را مشــخص کردیم کــه در ۸ حوزه می توان با چین 
همکاری داشت. برای مثال در حوزه پولی و بانکی، زیرساخت ها، انرژی، فنی و 
مهندسی، توسعه پروژه های ITC، کشاورزی، انرژی، سامت و محیط زیست و 

... می توانیم همکاری داشته باشیم.
وی در مورد جزییات پیشنهادات مطرح شده از سمت این کمیته توضیح داد: 

در این پیشنهادات مطرح شد که در حوزه پولی و بانکی در سطح ارتباطات بین 
بانک های مرکزی دو کشور تفاهماتی انجام شود، مدیریت منابع ارزی و نظارت 
بر بانک ها، تصویب بانک مشــترک بین ایران و چین، برقراری تبادلات بین 
بانک های دو کشور در این حوزه وجود داشت. در حوزه زیرساخت ها پیشنهاداتی 
مانند همکاری در پروژه های مترو، جاده سازی، ساخت آزادراه، همکاری در بهبود 
زیرساخت های دریایی و بنادر و در حوزه انرژی توسعه همکاری در زمینه های 
نفت، گاز و پتروشیمی، انرژی های پاک، آب برق و همچنین خدمات توریستی، 

همکاری های فنی و مهندسی، معدن و اکتشاف و تولید پیشنهاد شد.
مســتوفی بیان کرد: همینطور مواردی مانند توســعه فرودگاه  ها، تکنولوژی، 
پروژه های ICT و تجارت الکترونیک، سامت و محیط زیست، کشاورزی و... 
مطرح شد. برای مثال به علت کم آبی، تکنولوژی های جدید آبیاری و تامین امنیت 

غذایی می تواند کمک کننده باشد. این فعال اقتصادی خاطرنشان ساخت: برخی 
کشورها مانند سریانکا و کامبوج تجربه بدی با چین دارند، زمانی که نتوانستند 
وام هایی که از کشور چین گرفتند را بازپرداخت کنند، چین آن پروژه ها را برای 
مدت زمان طولانی در اختیار خود قرار داده است. امیدوارم چنین مشکلی برای 
ایران به وجود نیاید. هدف ما باید این باشد که بتوانیم جذب سرمایه گذاری داشته 
باشیم، نه اینکه وام بگیریم.مستوفی افزود: باید سعی شود که از اجناس باکیفیت 
چین استفاده شــود، چین به آمریکا در حد ۶00 میلیارد دلار و به اروپا بیشتر از 
۴00 میلیــارد دلار صادرات دارد که معمولا کیفیت قابل قبولی دارند. البته باید 
توجه داشت که در واردات اجناس بی کیفیت چینی ها تنها مقصر نیستند، بلکه 
تجار ما بی لطفی می کنند. عضو اتاق بازرگانی تهران اظهار داشت: به طور کلی 
روابط اقتصادی با کشورهای مختلف بسیار پسندیده است اما مهم این است که 
چگونه؛ آیا می خواهیم به کشورهای دیگر مقروض شویم؟ آیا می خواهیم اجناس 
بی کیفیت چین را وارد کنیم؟. در مجموع چین می تواند شریک خوبی باشد اما 
توجه باید روی کیفیت کار، نوع قرارداد و برد برد بودن تفاهمنامه برای طرفین 
باشد.این کارشناس اقتصاد چین تصریح کرد: در هر معامله  دو طرف وجود دارد که 
باید امتیازهای برابری به هم بدهند. همانطور که ما متعهد می شویم نفت خود را به 
چین بفروشیم، باید این کشور هم  متعهد شود که تکنولوژی  در زمینه هایی که ما 
نیاز داریم را بدهد. در مجموع در همه امور بستگی به نوع مذاکره در قرارداد دارد. 
همچنین بخش خصوصی، می تواند مذاکراتی انجام دهد که به نفع کشور  باشد. 

ولی متاسفانه در کشور ما بخش خصوصی را به بازی نمی گیرند.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران اظهار داشت: درج 
قیمت تولیدکننده می تواند زمینه پیچیده تر شدن روابط بین مردم 
را در شرایطی که اوضاع اقتصادی خوبی هم ندارند بیشتر کند. 
نارضایتی خریداران از خرده فروشان و اصناف حتما بیشتر خواهد 

شد.
حسن فروزان فرد در گفت وگو با ایلنا در مورد قانون درج قیمت تولیدکننده بر روی 
محصولات اظهار کرد: مفهوم قیمت گذاری توسط تولیدکننده و در ابتدای زنجیره 
یک روش اشتباه است و در هیچ کجای دنیا چنین روشی انجام نمی دهند. دولت ها 
برای ساماندهی اقتصاد و تورم و ناتوانی در مکانیزم های درست مالیات گیری، این 

گرفتاری را برای تولیدکنندگان در ایران ایجاد می کنند.
وی افزود: ســه دهه اســت که ما گرفتار موضوع مشــخص کردن قیمت 
مصرف کننده و اعام آن هستیم در صورتی که تولیدکنندگان در هیچ کجای دنیا 
موظف نیستند که قیمت فروش به مصرف کننده را تعیین کنند. محدوده فعالیت 
تولیدکننده مشخص است، کالایی را آماده و به صورت عمومی و عمده به بازار 
عرضه می کنند، مگر اینکه بخواهند وارد حوزه خرده فروشی شوند و تصمیماتی 
در این رابطه بگیرند. در غیر این صورت مکانیزم بازار، هزینه ها، رقابت و شرایط 
و خدمات تامین کالا در مرحله نهایی است که باید قیمت ها را تعیین کند. اگر 
فروشگاهی در جایی است که هزینه حمل و نقل کمتری داشته و خدمات حداقلی 

هم به مصرف کننده نهایی ارائه می کند می تواند قیمت کمتری اعام کند.
فروزان فرد تصریح کرد: یکپارچه سازی و یگانگی قیمت زمینه ای برای خطا 
و خارج شــدن از مسیر درســت رقابت را فراهم می کند. در دوره اول ریاست 
جمهوری آقای روحانی، اتاق بازرگانی و دیگران تاش کردند، این توضیحات 
داده و منطق ها ارائه شپد. در روزهای پایانی وزارت آقای نعمت زاده حتی مصوب 
شد که اعام قیمت مصرف کننده برای برخی از کالاها متوقف شود. متاسفانه با 
جابجایی که اتفاق افتاد گروهی که مدافع حفظ شرایط موجود بودند، فشار آوردند و 
باعث شدند که قیمت مصرف کننده پایدار بماند. وقتی آقای شریعتمداری به وزارت 

صمت آمدند، حذف قیمت مصرف کننده برای برخی کالاها اباغ شده بود اما با 
روی کار آمدن ایشان این موضوع کنار گذاشته شد.

وی اضافــه کرد: درج قیمت تولیــد کننده، این موضوع را بــه یک تراژدی 
تبدیل می کند چراکه پیچیدگی آن را برای مصرف کننده نهایی بیشتر می کند. 
مصرف کننده از کجا باید بفهمد که با درج قیمت تولیدکننده با چه قیمت مثاً 
ماکارانی را بخرد؟ دست کم قیمت مصرف کننده برای مصرف کننده یک موضوع 
روشن بود و دیگر با فروشنده و مغازه دار درگیری پیدا نمی کرد. یعنی مصرف کننده 
برای هرکالایی که می خواهد بخرد باید برآورد کند که آیا قیمت فروشنده درست 

است یا خیر؟ در واقع ما به یک پیچیدگی اضافه دامن می زنیم.
عضو هیئــت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران گفــت: درصدهایی که از نظر 
ذهنی برای مجموعه کارگزاران دولتی مطرح است با واقعیت های کسب و کار 
و هزینه های آن برای توزیع کنندگان و فروشــندگان تناسب ندارد و آنها زیر بار 
این قیمت های اعامی برای فروش نمی روند. نمی دانم چه اصراری وجود دارد 
کارهایی که نمی شود را با دشواری و فشار و بدون گفت وگو و بدون نتیجه انجام 

دهیم تا همه متوجه آثار منفی آن شوند.
وی ادامه داد: تولیدکننده قیمت تمام شده خود را به صورت فاکتور اعام می کند 
و چه روی کالا آن را درج کند و چه نکند، قیمت تمام شــده مشــخص است. 
برای توزیع کنندگان درصدهایی را در نظر می گیرند که هزینه های جابجایی و 

لجستیکی را برای فروشندگان و توزیع کنندگان به رسمیت نمی شناسد. با این 
اعداد، توزیع کنندگان یا مغازه داران یا کار نمی کنند و سرمایه گذاری در این زمینه 
انجام نمی شــود یا راهی برای دور زدن آن پیدا می کنند و مسیر برای کارهای 
غیرقانونی باز می شــود. تاکنون تاش برای دخالت در بازار برای حاکمیت چه 
نتایجی داشته که اینقدر اصرار دارند که این روش می تواند شرایط موجود را بهبود 
دهد.فروزان فرد متذکر شــد: نگاه دولت ها به موضوع گران فروشی در ۵0 سال 
گذشته یک نگاه اشتباه و مملو از توهم و خطاکارنه بوده، هیچ تاثیر مثبتی در بازار 
نداشته و فقط زمینه رقابت حرفه ای و با کیفیت را محدود و محصور کرده است. 
اگر با همین روش ادامه دهیم چیزی بیش از آنچه در گذشته به دست آوردیم، 

به دست نخواهیم آورد.
وی در ادامه خاطرنشان ساخت: این روش می تواند زمینه پیچیده تر شدن روابط 
بین مردم آن هم در شــرایطی که اوضاع اقتصادی خوبی هم ندارند را بیشتر 
کند. نارضایتی خریداران از کاسبکاران و اصناف حتما بیشتر خواهد شد چراکه 
همیشه قیمتی که روی کالا بوده، قیمت مصرف کننده بوده و الان انتظار دارند که 
فروشندگان با قیمتی که روی کالا ثبت شده بفروشند درحالی که مسلما نمی توانند 
این کار را کنند و باید بیش از آن بفروشند. مشخص نیست این اقدامات و تحمیل 
محاسبات وقتی این اندازه پیچیدگی در زندگی مردم وجود دارد چه دستاوردی 

می تواند داشته باشد.

نباید از چینی ها وام بگیریم

نگاه دولت ها به گران فروشی متوهمانه است 

رییس کمیسیون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران:
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